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Oświadczenie skierowane do ministra zdrowia Konstantego Radziwiłła 

Przyjęta przez Sejm ustawa dotycząca darmowych leków dla seniorów zakłada, że osoby po 75. roku ży-

cia będą miały prawo do bezpłatnych leków, środków spożywczych specjalnego przeznaczenia żywieniowe-

go oraz wyrobów medycznych, które będą wymienione w wykazie ogłaszanym przez ministra zdrowia. Do 

dziś nie dotrzymano tej obietnicy. Po pierwsze, darmowe leki będą obowiązywały, jak podaje Ministerstwo 

Zdrowia, dopiero od 1 września. Po drugie, nie wszystkie leki będą darmowe, jak obiecywała pani premier, 

lecz tylko wybrane. 

Ustawa nie precyzuje, według jakich zasad minister zdrowia ma tworzyć listę darmowych leków. Wpro-

wadzony zapis o kryterium efektywności kosztowej w mojej ocenie nie rozwiązuje problemu. Oznacza to, że 

na liście powinny się znaleźć leki, których skuteczność odpowiada cenie. To z kolei oznacza, że najdroższe 

leki na pewno nie będą dla emerytów za darmo, ponieważ stosunek jakości do ceny jest nieefektywny. 

Wprowadzona nowelizacja ustawy łamie też zasadę wprowadzoną przez unijną dyrektywę o przejrzystości 

w podejmowaniu decyzji związanych z refundacją leków. Nie ma w niej bowiem opisanej procedury wpisy-

wania leków na stworzoną listę „S”, czyli dla seniorów, co może skutkować monopolizacją rynku farmaceu-

tycznego przez jedną firmę, która wpisuje się w kryterium efektywności kosztowej. 

Szanowny Panie Ministrze, uprzejmie proszę o zabranie stanowiska w tej kwestii oraz odpowiedzi na na-

stępujące pytania. 

1. Czy kierowany przez Pana resort planuje wprowadzenie innych, poza wiekiem, kryteriów, które upraw-

niałyby osoby starsze do bezpłatnych leków? 

2. Jakie stanowisko zajmuje ministerstwo w związku ze znaczną podwyżką cen specjalistycznych leków 

medycznych, kosztem których stworzono listę „S”? 
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